
BIO SAM I KULTURNI RADNIK A PONEKAD I PJESNIK 
(SJECANJA IZ NOB-a) 

Marin Franicevic 

Pocetak aprila 1941. zatekao me u Zagrebu. Studirao sam na Peda
goskoj skoli koja je tih godina postala Visoka. Rat je u nama bio vee 
prisutan. Znali smo da se radi o danima. Zato sam se i odlucio putovati 
jos jednom, prije nego pocne. Namjeravao sam ostati dva tri dana u 
Splitu i pet sest dana u Vrisniku. U Split sam stigao u subotu, petog 
travnja uvecer i slueajno doznao da ujutro rano iz Jelse stize brod pun 
mobiliziranih ljudi sa sredine otoka. Tako se dogodilo da sam se, kad 
su naletjeli avioni, nasao na Rivi ispred zeljeznioke stanice. Pomislio 
sam - vjezba. Ali bombe su pocele padati. Jedna je pala na sam rub 
obale blizu mene i ubila jednog Pitovljanina. Mozda bi me i zahvatio 
koji geler da nije bilo teretnog vagona koji je stajao prazan na sinama. 
Strah je bio instinktivan: skloniti negdje glavu. Potrcao sam prema ze
ljeznickoj stanici. U trku sam pomislio: kad se vrate, najprije ce uda
riti po zeljezniCkoj stanici. Druga misao: Dioklecijanova palaca. Nju 
nece bombardirati i u trku sam promijenio smjer prema pazaru i Srebr
nim vratima. Sto da se radi? Bio sam slobodan. Poziv za vojsku nisam 
dobio. Ali sam svoje zborno mjesto znao. Sjecam se oca i njegovih prvih 
rijeci o Lenjinu koje sam kao dijete cuo. Sjecam se hvars.kih mladica i 
njihove vjere u pobjedu socijalne pravde. I jeseni 1934. u Kninu kad smo 
drheuci od uzbudenja ali evrste odluke prvi put dali rijec organizaciji 
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koju smo osnovali. A otpor fasizmu je i moja ooobna stvar. Ne, nisam 
bio hrabar. A nisam ni vjerovao da ce Jugoslavija, kakva je bila, moci 
pruziti veCi otpor osvajaeu. Ni poslije nisam sebe vidio u buducnosti 
niti na to mislio, ali sam tvrdo vjerovao u konacni ishod. I bilo mi je 
jasno da svoju duznost moram izvrsiti i da cu je izvrsiti. Inace bih iz
nevjerio i sebe i svoje stihove, i svoj »put za novi Grad« i svoje dru
gove i prijatelje. Moja duznost je u tom trenu biti na »Zbornom mje
stu«. I posao sam u Knin i javio se u diviziju i obukao uniformu inten
dantskog potporucnika. Optimista nisam bio, ali nisam ni pomisliti roo
gao da ce sve biti gotovo u nekoliko dana. Vratio sam se poslije cetiri, 
pet dana pjesice u Split u civilnom odijelu koje su mi nabavili kninski 
komunisti. Teror i represalije su vee pocele. Iluzija nisam imao. Kamo? 
Na Hvaru me znaju; i u Splitu, jer sam kao komunista bio dva puta 
napadan u Hrvatskoj strazi, jedan put u Hrvatskom narodu i, to nisam 
vidio nego cuo, u sarajevskoj Jugoslavenskoj posti. Ostao mi je Zagreb. 
Istina, nisam mnogo vjerovao u sovjetsko-njemacki pakt a jos manje u 
studentski alibi; bio sam kao nosilac lijeve liste i na Pedagoskoj skoli 
prilicno poznat. Ali nije moja namjera da govorim o tim danima u ko
jima ni na poeziju nisam mnogo mislio. Ukratko, bio sam svjestan da 
je s jednim razdobljem moje mladosti gotovo, a drugo, na drugo se ni
sam usudivao ni misliti. Napad na Sovjetski Savez bio mi je posljednji 
dokaz da u Zagrebu ne mogu opstati. Odlucio sam se vratiti u Split. Nisam 
ni pokusao traziti propusnicu. Uvecer 23. lipnja ukrcao sam se u splits·ki 
vlak bez propusnice. Rizik je bio velitk, ali Cinilo mi se da bi bio jos 
veci ostati u Zagrebu. Ta mi je noc bila duga i teska, puna more i 
straha. Patrola je mogla naici svakoga casa. Freda mnom je bila sva 
moja proslost, sve moje iskustvo iz kojega je tu u zamracenom vlaku 
progovorio »Mikula Trudni«. Cuo sam taj njegov zamisljeni glas i sku
tren u mraku zaboravio na patrole i strah. U Split sam stigao 24. po
slije podne iznuren. 

Prespavao sam popodne i noc i 25. ujutro u stanu Bace poceo pi
sati. Nastavio sam i 26. i dovrsio poemu Govorenje Mikule Trudnega. 
Tako je napisano moje prvo knjizevno djelo nastalo u ratu. U njemu 
se ne spominju partizani jer ih jos nije ni bilo, ali je ono ipak po svemu 
partizansko. Dok sam poemu citao slikaru Frani Baci, nisam jos znao 
sto sam napravio, ali sam ipak vjerovao da je to najbolje sto sam ,na
pisao. Osim toga bilo mi je jasno da se to ne moze objaviti pa sam se 
bojao da ne nestane zajedno sa mnom u mraku fasistickog nasilja. Bio 
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sam ilegalac u Splitu bez pnJave i dokumenata. Zelia sam, ako i pad
nem, da se rukopis sacuva, jer sam vjerovao da ce doCi dan kad ce se 
on moCi objaviti. Prvo sto sam uCinio napravio sam jos dva rukopisna 
prepisa i pohranio ih na razlicita mjesta. (Jedan sam od tih primjeraka 
dobio poslije rata od Irene Bijelic koja ga je sacuvala.) Ali ni s tim 
nisam bio zadovoljan. Zelia sam to sto sam napisao nekako ozivjeti , uni
jeti medu ljude, nekomu pokazati. Drugovi s kojima sam tada vee po
ceo raditi nisu ni inace imali mnogo interesa za poeziju, a kako bi ga u 
toj situaciji i mogli imati (ili se tako meni cinilo) pogotovu za nekakve 
cakavske stihove. Davico je bio u Splitu, ali s njim do tada jos nisam 
imao kontakta. Za Elija Fincija nisam ni znao da je u Splitu dok se 
nismo nasli u ru'kovodstvu aktiva (akcionog odbora) intelektualaca. Ni 
za Juru Kastelana koji je stanovao kod Zivka Jelicica nisam znao. Ranko 
Marinkovic ce doCi poslije. Medu prvim citaocima ili bolje reCi slusaocima 
bili su Sime Vucetic, Silvije Bombardelli, Neven Segvic, Braslav Bora
zan, Ante Buean, Niko Babarovic, a malo poslije i Zdenko Stambuk. No 
ni oni tada jos nisu bili upoznali cijelu poemu, jer sam im citao samo 
ulomke. Netko od njih, ja sam uvjeren da je to bio Borozan, ali on kaze 
da se toga ne sjeca, dosao je na ideju da je dam prepisati u nekoliko 
masinskih prepisa i podijelim da bi tako usla u zivot. Ideju sam pri
hvatio. Tako je poema vee toga ljeta bila umnozena u sesnaest primje
raka uvezanih u svesku. Nekoliko sam primjeraka ostavd.o za sebe. Dva 
sam preko brata Dinka poslao na Hvar, ostalo sam podijelio u Splitu. 
Zelia sam nesto poslati i na Brae, ali tada nisam imao vezu. 

Govorenje MikuZe Trudnega rna~pisano je ikao pjesma u prozi, sana11rao 
sam da je to neka vrst poetske ritmicke proze. Ranko Marinkovic, koji 
mi je poslije rata dao jedini sacuvani primjerak toga prvog ratnog iz
danja, otkrio je u toj mojoj >>ritrnickoj prozi« osmerce. To me je otkrice 
zaprepastilo. Bio sam oeajan kad sam se i sam u to uvjerio. Ranko a 
zatim i Vjekoslav Kaleb i Sime Vucetic su me tjesili da ti moji osmerci 
nisu monotoni i da taj moj osmerac nema bas nikakve veze sa stokav
skim osmercem kojim se u nas pise od Vraza i Preradovica pa do nasih 
dana. Kad sam, uvjerivsi se i sam da se radi o osmercima, poemu pre
nosio u stihove, trebala mi je intervencija samo na dva tri mjesta. 
Mnogo godina kasnije, kad sam poceo proucavati versifikaciju, otkrio 
sam da je taj moj tip spontano nastalog osmerca koji sam nazvao 
peonskim posve nov u nasoj versifikaciji. No to ne ide u okvir ovih 
mojih sjecanja. Govorenje sam i dalje citao pojedincima (Vjeko Cvrlje, 
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Ervin Klaric, i dr.) a nekoliko puta i na veeim skupovima. Pamtim jedno 
takvo citanje kod dra Janovica i njegove supruge RuZice koja je i Sarna 
pisala stihove. Bio je prisutarn d. slikaT Vjeko Pa!I'ac. Dtnugo izda:nje 
Govorenja u nekoliko primjeraka nastalo je 1942. u Pitvama. Jedan je 
okrnjeni p1imjerak saeuvao Sibe Kvesic. No ill. tom ,,izdanju« u nekoliko 
primjeraka nije samo Govorenje, to je neka vrst Izabranih pjesama. 
Kaiko nedootaju prve cetiri stra:nice i jos jedna zakljuena, ne znam kako 
se ta ••zbirka« zvala. Kvesicev primjerak ima 136 stranica. Tu je Govo-
1'enje jos u prozi :kao i u prvom prepisu. MaSiln'S'kih prepisa Govorenja 
bilo je vise (Hvar 1942, Split 1943, Sibenik 1944. itd.). · 

Negdje sredinom ljeta prijavio sam se Vjeki Cvrlji s kojim sam pred 
rat bio organizirao uciteljsku simpatizersku grupu i Zdenku Stambuku 
koji se vratio iz Zagreba. S njima sam se najbolje znao a bio sam uvje
ren da su clanovi Partije. Zdenko mi je odgovorio da on radi iskljuCivo 
na izdavanju lista i da me jedino tu ponesto moze angaZirati. Vjeko je 
rekao da ce mi odgovoriti kad se konzultira s drugovima. Poslije kon
zultacije je rekao da me neki drugovi smatraju »krlezijancem« i da rna
ram poceti sve iznova da bi me mogli provjeriti. Vjeko je bio moj pri
jatelj i znao je kako ja o tome mislim, da sam ·~krlezijanac« samo u od
nosu na literaturu, a da sam u politiokim stvarima potpuno na liniji 
Partije, ali valjda nije u to mogao uvjeriti te »neke drugove«. Tako je 
odredeno da radim u aktivu (akcionom odboru) intelektualaca i u Na
rodnoj pomoci. Osnovao sam dva aktiva i poslije usao u rukovodstvo 
aktiva zajedno sa Cvrljom, Milosem Zankom i Fincijem i jos dvojicom, 
trojicom drugova koje nisam poznavao, u Narodnoj pomoCi sam bio 
sekretar jednog sektora u rajonu Grad, a kasnije sekretar Odbora za 
rajon Grad. Od vremena do vremena dobivao sam i druge zadatke, ali 
ovdje nije o tome rijec. U takvoj mi je situaciji Stambuk jednoga dana 
zakazao sastanak. Dosao je s tim da Davioo on i ja, ako prihvatim, po
kreeemo ilegalni casopis. Bio sam izenaden ali i veoma obradovan. Stam
buk je osim suradnje u redakciji traz·io i stihove (Davico je o tome pisao 
u zborniku o Hvarskoj konferenciji kulturnih radnika Split, 1976). S da
nasnjeg bi aspekta bilo najlogicnije da ponudim Govorenje za koje je 
Zdenko tada svakako znao, a cini mi se i Oskar. Ali nisam. Nisam ni 
dosao na tu misao. Na tu pomisao nisu dosli ni njih dvojica. Mislio sam 
da stihovi koje treba napisati moraju biti pjesme-leci, direktan poziv 
na borbu, stihovi koje ce prihvatiti svi. A takve mi pjesme s kojima 
bih bio zadovoljan nije uspjelo napisati. Letak da, letak bih umio na-
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pisati. Ali pjesmu-letak pa da bude jedno i drugo ne, to mi nije islo . 
Mucio sam se dugo i sklepao ne8to. Dvije sam pjesme predao Stambuku. 
Bile su prihva6ene. Ali Davico ce uskoro biti uhapsen i interniran pa 
je stvar s easopisom propala. Nakon toga ce i Stambuk biti uhapsen i 
interniran, tako je ta veza hila prekinuta. Ni pjesme n isu sacuvane. 

U tom se razdoblju u rukovodstvu aktiva intelektualaca o kulturi 
nije mnogo raspravljalo. 0 sabotiranju talijanskih priredaba nije trebalo 
ni govoriti, jer je to islo i bez nase intervencije. u prvom je planu hila 
prosvjeta. Dva su varna problema hila pred nama: suprotstavljanje dje
lovanju talijanskih fasistiokih ,ucitelja i profesora koje se i uz angazi
ranje uCiteljskog i profesorskog akcionog odbora odvijalo na zadovolja
vajuci nacin u raznim oblicima otpora, t e sabotiranje kurseva talijan
skog jezika koji su se za nase prosvjetne radnike priredivali u Vene
ciji. To nismo uspjeli provesti do kraja. ISli su i neki nasi simpatizeri 
koji se nisu uspjeli izvuci a nisu se usudili reci ne. S dvojicom ili tro
jicom sam i ja bez uspjeha razgovarao. Neki su cak smatrali da ce im 
poslije toga bti lakse raditi. Dugo smo raspravljali kako postupati s 
njima kad se vrate i dosli do zakljuOka da ih ne treba unaprijed odba
citi nego pazljivo pratiti njihovo drzanje i odluCiti o svakom pojedi
nacno. Tako smo i ucinili . VeCina se od njih ukljucila u pokret. Neki 
su se cak i pravili ,da nisu naucili nista . Negdje pocetkom 1942. je 
drug Mirko (tada nisam znao da se zove Marasovic ni da je clan Po
krajinskog komiteta) trazio od mene da obnovim uciteljski aktiv za 
Dalmaciju u kojemu sam pred rat bio sekretar. Rekao sam da s Omisem 
imam vezu, s Trogirom je mogu la!ko uspostaviti, a da bi trebalo ici u 
Drnis Leki i u Knin. Spomenuo sam mu da me u Kninu svi znaju i da 
legalno ne mogu u grad a ni u Biskupiju i da bi mi trebala neka nji
hova veza. On je dodao da nije raeunao s tim da ja ulazim u Knin nego 
da uspostavim vezu s Lekom i njega zaduzim za Knin (Za Stanka Par
maca, Antu Vidana, i jos neke onda nisam znao.) . Upravo sam trebao 
putovati u Drnis kad je preko Zanka dosla nova direktiva da aktiv ne 
treba obnavljati , da radim samo na terenu bivseg splitskog kotara. (Bila 
ie i kasnije jedna kombinacija da na sirem planu idem u Knin, ali je 
Andrija Bozanic koji je poznavao i mene i kninsk e prilike to zaustavio .) 

Sestog sam aprila 1942. slucajno uhapsen i isto tako slucajno spa
sen. No to moje hapsenje i pustanje ne spada u ovaj okvir. Racunalo se 
da cu nakon pustanja iz zatvora neko vrijeme biti mirniji , a ja sam 
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znao da moram biti jos oprezniji, ali sam ipak sve duznosti zadrzao. 
Na poeziju ni tada nisam mnogo mislio. Pisao nisam nista. Plan je bio 
da se prvog srpnja ilegalno prebacim na Hvar, jer me tamo trebaju. Bilo 
je uredeno da idem na brod za Stari Grad gdje bi me jedan od clanova 
posade smjestio. Prethodnu noe sam ponovo uhapsen. Ali to nije imalo 
nikakve veze s prvim hapsenjem. Bilo je to hapsenje nekoliko sumnjivih 
intelektualaca medu kojima su bili braea Bombardelli, profesori Kravar, 
Hrabar, te Mile Odrljin i dr. Pustili su nas poslije osamnaest dana, ali 
sam ja iste noCi dobio izgon iz Splita. Karabinijeri su me imali predati 
u Jelsd, ali sam u Vrboskoj pobjegao s broda. I tu poCinje novi period 
moga rada. Prijavio sam se u Kotarskom kornitetu. Ante Bojanic mi je 
dao zadatak da organiziram Okruzni odbor Narodne pomoei. Ali vee 
poslije nekoliko dana dobio sam novo zaduzenje koje me je ponovo 
dovelo u vezu s kulturno-prosvjetnim radom. Sa Stipom Splivalom i 
Martinom Gamulinom imao sam reorganizirati, a ondje gdje ih nije 
bilo, osnovati NOO-e na Hvaru i pripremiti kotarsku konferenciju na 
kojoj bi se izabrao Kotarski NOO. Centar ee tog »inicijativnog« odbora 
biti u Vrisniku. Sastanke 6u sazivati ja kao sekretar. Sve ima biti go
tovo do kraja augusta. Ali sam zajedno s tim dobio i drugi ne manje 
znacajan zadatak, rukovodstvo Kotarske tehnike i uredivanje Izvje
st.aja. Taj hvarski Izvjestaj je prvi put izasao 22. VI 1941. uvecer na 
dan napada na Sovjetski Savez. U pocetku je cak rukom prepisivan. No 
nije rijec o njegovom historijatu. Preuzeo sam ga zajedno sa Stipom 
Splivalom i Lukom Dancevieem od brata Dinka. Tehrnku smo prebacili 
u Piwe u iku6u Barbie, prosirili ga i nazvali ga Novi izvjestaj (Uinnozen 
je na ciklostilu u 300 primjeraka). Pokrenuli smo kasnije i Rijec puka. 
Objavio sam i dvije »agitke« potpisane tadasnjim ilegalnim imenom 
»Sergej« i hvarsku paii'tizan.sku hiimnu: >>Napred s:mjelo ... « Rijec puka 
se nije odrzala, izasla su samo dva broja. Na Hvar je naime stigao 
clan Pokrajinskog komiteta Drago Gizdie. Nije imao nikakvog prigovora 
na dva broja koja su bila izasla, ali je ipak dao direktivu da obustavimo 
daljnje izlazenje. Argument: mogli bismo pogrijesiti u Iiniji. Bez razloga, 
dakako, ali smo se morali pokoriti. U kolovozu je (22) u Rasniku kod 
Vrbanja, u kuCi Dinka Paviciea Maneta odrzana konferencija Kotarskog 
NOO-a. Izabran sam za sekretara odnosno tajnika te time i za rukovo
dioca Izvr8nog odbora, a kad se u Vrisniku konstituirao Izvrsni odbor 
koji ce se sastajati najmanje jednom sedmicno, dobio sam jos i kulturno
-prosvjetni i propagandni rad. (U jesen sam te iste godine postavljen 
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i za rukovodioca Kot. Agitpropa.) Morao sam se, dakle, i po duznos ti 
starati i o skolama, i posebno o kulturnom radu po selima. Stipe 
Splivalo preuzeo je uz fond i brigu o omladinskoj kulturnoj grupi. Nas 
se rad uglavnom odvijao na terenu. U centru KNOO-a smo bili koliko 
smo bas morali (radi sastanaka Izvrsnog odbora i raznih veza) a tako i 
u Tehnici. (Vrisnik i Pitve su blizu .Pa je komunikacija bila laka.) ISli 
smo od sela do sela. Uvecer, nakon sastanka s NOO-<>m, odriali bismo 
miting na kojemu su obicno govorili Stipe Splivalo, Luka Dancevie ili 
Mart in Gamulin, ako je bio prisutan, i ja, svaki po deset ak minuta, o naj
aktualnijim temama koje smo unaprijed dogovorili, a zatim bi, kad god 
je to bilo moguee, nastupila grupa s recitaoijama i pjevanjem ili bismo 
Stipe i ja citali stihove. Na repertoaru su najcesee Nazor, Krleza, Maja
kovski kojega je Mart in u nekom prepisu uvijek nosio sa sobom, pa Ba
lota, a poslije Copie i Kulenovie. Stipe je obicno recitirao nesto iz 
Govorenja, a i ja sam ponekad umetnuo i koju svoju pjesmu. Narod je 
redovito posjeeivao te nase mitinge i cekao da se opet pojavimo. Obila
zio sam i skole, koliko sam mogao, i razgovarao s nastavnicima kad god 
je bilo moguee. Ali sve mi se to Cinilo premalo, nedovoljno, stanjem u 
nekim skolama opeenito nismo mogli biti nezadovoljni, ali ni odusev
ljeni. Sto bi trebalo uciniti nije ni nama bilo posve jasno. Tako sam do
sao na ideju da bi trebalo organizirati jedan siroki sastanak, Konferen
ciju prosvjetnih radnika otoka Hvara. Predlozio sam to na sastanku 
Izvrsnog odbora koji je pdhvatio a zatim Pitovski plenum i potvrdio. 
Mislim da je to bilo u novembru. Konferencija je oddana u Pitvama u 
kuCi Frane Dubokoviea. Sibe Kvesie u knjizi Hvar u narodnooslobodi
~ackoj borbi kaze sredinom decembra. Meni se Cini da je to bilo nesto 
ranije. Ali to ovdje nije toliko vaino. Nairne, konferenciju smo poceli 
pripremati odmah poslije sastanka Izvrsnog odbora na kojemu je to 
zakljuceno. Ivo Carie tada nije bio clan Kotarskog odbora kako pise 
Kvesie, on ee poslije biti clan Okruznog NOO-a, ali je bio jedan od 
mojih prvih suradnika i pomagao mi mnogo u sastavl~anju »Uputa za 
odrzanje nastave u duhu NOB-e«. A govorio je i na konferenciji. S 
Izvrsnim odborom smo dogovorili i kriterij za slanje poziva nastavni
cima. U mjestima u kojima su talijanski garnizoni slali smo samo akti
vistima i pouzdanim simpatizerima, za ostala je mjesta kri teri j bio 
znatno siri. Odaziv je bio zadovoljavajuCi. Jedi:no iz Hvara i Sueurja .nije 
bilo nikoga. Nastupili smo kao Prosvjetni odjel Kotarskog NOO-a. 
Uvodnu rijec sam imao ja, a zatim je govorio Carie. Naravno, najvise 
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smo ocekivali od cliskusije. Problema su hila dva: skole u mjestima gar
nizona iz kojih treba izbaciti sve nama tude ideje i koliko se to moze 
uvoditi nase, i skole u kojima su NOO-i jedina vlast i u kojima se moze 
uciniti mnogo vise. Kvesic pise da su »Uputstva hila svojevrstan nas
tavni program za osnovne slmle, prilagoden ondasnjem vremenu i prili
kama u kojima se provodio«. Mislim da je to pretjerano. Od 1942. nisam 
ta Uputstva vidio i ne sjeeam se nikakvih pojedinosti. Vazno je da ih 
je cliskusija prihvatila i dala neke sugestije za njihovo provodenje. Od 
tada bi se neke sloole na Hvaru mogle zvati partizanskima, iako nije bilo 
sve dovedeno do kraja, mora se uzeti u obzir da je to bio prvi pokusaj 
takvog savjetovanja u nas. 

Te je jeseni u Pi tvama odrzana jedna priredba kulturno-umjetnicke 
grupe koju sam dobro upamtio. Dvorana je hila puna. Veciiwm stariji 
ljudi, mnogo :lena i starije djece. Na te priredbe nisam stizao, ali je 
ovaj put Splivalo inz-istirao da dodem. Nije rekao zasto. Kad sam dosao 
trazio je od mene da nesto kazem na pocetku. Ne sjecam se o cemu sam 
govorio. Posao sam iza zastora da sadem medu publiku, ali je Stipe vee 
bio na pozornici i cuo: »A sad cu von prostit pismu po nasu Govorenje 
Mikule Trudnega svarhu skojih«. Iznenaden ostao sam iza zastora i 
potrazio mjesto s kojega sam mogao gledati reakciju u publici i cut.i 
Splivalovo recitiranje. Citanje nije Zia mene pocelo bas najsretnije. Ljudi 
su se poceli smijati na prvi dodir vrisni&kog govora koji je Stipe malo 
jelSanski obojio. Pomislio sam, stvar, eto, propada u mom susjednom 
selu . Izreka »nenw propheta in patria« koja mi je pala na urn nije nista 
pomogla. Sreeom >>shrepeni« se brzo >>srnih na justih«. Poceli su slusati , 
hvatati smisao i sudjelovati. Lica su hila sve ozbiljnija. A na kraju su 
mnoge zene proplakale. Sibe Kvesic je zapisao >>Pjesma se hila snazno 
dojmila svih koji su je slu8ali«. A mene se dtojmilo to sto se njih doj
milo, tu u Pitvama, 1942, na tri kilometra ceste od talijanskog garni
zona , na partizanskoj priredbi , sa strazama naokolo. 

Krajem 1942. organiziran je u kuCi Dubokovic-Nadalini u Zavali 
partijskli kurs. Na sastanku Kotarskog komiteta odredeno je da ja pre
dajem nacionalno i seljacko pitanje. Kako sam kao rukovodilac Izvrsnog 
odbora Kotarskog NOO-a pozivan na sastanke Kotarskog komiteta (sve 
do dolaska na duznost sekretara mog brata Jure), predlozio sam da se 
doda tema o potrebi opcekulturnog uzdizanja komunista pa sam na 
kursu govorio i o tome. Splivalo i ja smo morali biti na kursu Ci.tavo 
vrijeme pa smo u Zavalu prebacili i Tehniku. Nismo za to vrijeme mogli. 
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iCi na teren, pa smo se u Tehniai VIse zadr:lavali. Tako je pala ideja, 
Stipe i Luka su predlozili da se izda Govorenje Mikule Trudnega. Mi, 
naime, nismo samo izdavali Novi izvjestaj i Rijec puka nego smo umno
Zavali i partijski i ostali nopovslci materijal. Stipin mi je prijedlog bio 
po volji, i sam sam na to mislio, ali sam isto tako znao da ne bi bilo 
dobro da ja kao rukovodilac Agitpropa objavljujem svoje stihove. Imao 
sam tada Jurine stihove koje mi je bio da ih procitam i dosao na ideju 
da bi se mogla objaviti njegova zbirka Preko rovova. Tako je prvih 
dana 1943. umnozena ta zbirka koja je, kako smo kasnije doznali, hila 
prva u Hrvatskoj. U Zavali sam bio napisao po Stipinu nagovoru i dva 
skeca koja sam nesto kasnije kad sam se vraeao iz Imotskoga na Biokovo 
dao J ozi Kiriginu koji ih je izgubio. 

U Livno sam pozvan p!Ocetlkom 1943. od novoformiranog Oblasnog 
Narodnoosk>bodilackog odbora Dalmacije. Krenuo sam po direktivi Ko
tarskog komiteta . Na plenumu NOO-a u SvirCima predao sam duznost 
Stipi Splivalu koji je izabran za tajnika NOO-a, a zatim i za rukbvo
dioca Agitpropa. Stigao sam samo do Imotskog. Livno je bilo napusteno. 
Vee se spremala i evakuacija Imotskog. Pismo koje sam nosio bilo je 
upuceno org. sekretaru Oblasnog komiteta Amulieu koji u zurbi pismo 
nije ni pogledao nego me poslao drugu Marinu (Leu Gerskovieu). Ni 
Gerskovie koji me je znao jos iz Splita nije nista pitao nego me uputio 
u neku jedinicu (ne pamtim o kojoj se jedinici radHo). Taka sam se vee 
sutradan nascoo u koloni. Kretalo se prema jugoistoku u susret Sutjesci 
i Neretvi . Tek sto smo posli , naisao je Milos :Zanko i vidio me u koloni. 
Zacudio se sto sam tu i upitao me kama to idem? Rekao sam mu. - A 
zasto se nisi javio meni? - Receno mi je da se javim Bajeru (Amulie). 
Da, ali on te imao poslati k meni - Uputio me Marinu (Gerskovie) a ne 
Marinku (:Zanko) , a Marin me poslao ovdje. Pozvao me da izadem iz 
kolone. - Kako? Proglasit ee me vojnim bjeguncem. - Ali mi smo te 
pozvali, trebas nam na terenu, zato smo te i zvali. - Znam, ali govori s 
komandantom iii komesarom. - Pozurio je da stigne komandanta odnosno 
komandira. I tako sam izasao iz kolone i s Oblasnim krenuo prema Bio
kovu. Receno mi je da eu biti instruktor Oblasnog NOO-a za kulturu. 
prosvjetu i propagandu za teren Makarskog primorja i srednjodalmatin
skih atoka. Prvi je moj zadatak obilazak skola na terenu Makarskog pri
morja. No nisam samo obilazio skole i razgovarao s uciteljima nego sam 
svuda isao i u narodnooslobodilaCke odbore i razgovarao i o skolama i 
uciteljima i 0 skolskim odborima koji su vee postojali ili ih je trebalo 
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organizirati, ali i o kulturnom radu i posebno o propagandi. U svakom 
sam mjestu ostao po jedan dan i stekao bolji pregled o skolama nego na 
Hvaru gdje sam se morao baviti svim politiekim i organizacionim pro-

. blemima pa nisam imao mnogo vremena za prosvjetu i kulturu. Kad 
sam se vratio i referirao Zanku, stavio sam na prvo mjesto izradu pro
grama za te vee potpuno nase skole kakvih je tada bilo i na srednjo
dalmatinskim otocima, a vjerojatno i u drugim krajevima Dalmacije. On 
se slozio, ali sam prije morao poCi na Hvar i na Brae gdje sam imao 
obiCi skole i NOO-e kotarske, opeinske i mjesne. Situacija na Hvaru 
mi je bila dobro poznata, obilazak nije trebao ni meni ni njima, ali sam 
ipak izvrsio zadatak, obilazeei kao i prije vise NOO-e nego skole. Sa 
mnom je na Hvar prebaeen i Neven Segvie koji je preuzeo Tehniku i 
uredivanje lista. Tehnika je vee bila u Poljicima gdje je uglavnom pre
sao i Kotarski NOO. Tako sam najvise vremena bio u Poljicima. Na 
Braeu je bilo druk:Cije. Tu sam tek upoznavao situaciju i zadr:lavao sam 
se dulje. Dva tri puta su me nagovorili da eitam eakavske stihove 
posebno Govorenje. Bilo mi je zao sto nisam pristao da se umnozi na 
cikLostilu. Htio sam iCi i na Vis, ali je Benko Matulie, sekretar Okruznog 
komiteta, mislio da nema svrhe jer su i u Visu i Komizi Talijani. Ne
kako u to vrijeme bio je i kurs AFZ za Dalrnaciju u Zastraziseima . . . 
Tamo sam kao i u Zavali predavao o nacionalnom i o seljaekom pi
tanju. A govorio sam i o kulturno-prosvjetnom radu. Cekao sam Kor
eulu. Ali je tada jos nisam doeekao. Iz Oblasnog mi je javljeno da dok 
me ne obavijeste preuzmem Hvar i Brae. Ponovo sam obisao i Hvar i 
Brae. Na poeziju tada jos nisam mislio. Uvjerio sam se da mi pjesme
-leci ne idu, a za drugo nije bilo dovoljno koncentracije. Krajem travnja 
je Zanko dosao na Hvar i prisustvovao plenumu Kotarskog NOO-a u 
ZastraziSCima, na kojemu se je rodila poema Zapisnik pod petroLejkom, 
napisana tek poslije oslobodenja. Zanko mi je dao direktivu da se za dva 
tri da na vratim na Biokovo. U Podgori sam zatekao Vjeku Cvrlju koji je 
bio zamijenjen s grupom nasih zatvorenika za zarobljene talijanske 
uficire. Zanko nas je vee prvoga dana angaZirao da radimo privremeni 
program za osnovne skole u Dalmaciji. Predlagao sam da pozovemo 
jos nekog praktieara (spominjao sam i neka imena) , ali je Zanko smatrao 
da smo nas trojica dovoljni. Tak<J sm<J radili Cvrlje koji je prije rata 
predavao na gimnaziji i ja. Referirali smo red<Jvito Zanku. On je kao 
pravnik o osnovnoj skoli znao malo. Njegove su primjedbe, ako ih je bilo. 
dolazile s politieke strane, a one nama nisu trebale, a ponekad su i bez 
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potrebe razbijale nasu koncepciju. Mihajlo Ogrizovic koji je proucavao 
sko1stvo u NOB-u misli da smo mi tada vee mogli imati A vnojev pro
gram. Ja ga se ne sjecam. Ni Cvrlje se ne sjeca. Ali .Zanko ga je u to 
vrijeme mogao imati pa to pitanje ostavljam otvorenim. Time se, sto 
ima i nekih slicnosti i nekih razlicnosti bez temeljitijeg proucavanja ne 
maze pouzdano zakljuciti ni jedno ni drugo. Nakon dovrsavanja ••Pro
grama« poslali su me opet na teren. Zadatak mi je rad s NOO-ima na 
Hvaru, Braeu. Korculi i Peljescu, posebno pomoc u organiziranju kotar
skih konferencija, pa obilazak skola (gdje se to moze) i sastanci s uCi
teljima (a po mogucnosti i s nastavnicima gradanskih skola) te pomoc 
propagandnim odjelima posebno na Hvaru i Bracu. Bio je pocetak ljeta. 
ISao sam po citavom otoku, ali sam se najvise zadr2avao u Poljicima 
gdje je bilo i sjediste Kotarskog NOO-a i tehnika. Isao sam i na Brae. 
Ali se dogodilo da sam dva tri dana cekajuCi Dragu Gizdica bio bez veli
koga posla. Tehni'ka je radila dobro i bez mene, a ni Stipi Splivalu i 
lVJ.artinu Gamulinu nije trebala moja pomoc. I tako se dogodilo da sam 
E= e poslije dvije godine vratio stihovima bez narudzbe. Udaljio sam se 
malo od sela i za nekim zidom poceo pisati. Opet sam pisao dva jutra i 
ovaj put napisao petnaestak kraCih pjesama koje sam uglavnom uvrstio 
u ciklus Zvijezda nad planinom, objavljen u istoimenoj zbirci, 1945. (Pje
sma je pod tim naslovom napisana 1940. u Zagrebu i predana 1941. Sta
nislavu Simicu za casopis· Sabor koji se nije pojavio, jer je zbog prvog 
broja poslije okupacije rasturen.) Neke se od tih pjesama i danas tiskaju 
i recitiraju kao partizanske, ali onda nisam dosao na ideju da ih negdje 
objavim. Kad je iz Biokova naisao Kastelan dao sam neke u prepisu , 
na ideju objavljivanja nije ni on dosao. 

Stigao je Drago Gizdic, a 5. VIII je odr2ana sveeana sjednica ple
numa Kotarskog NOO-a Hvar. Na toj sam konferenciji govorio i ja no 
t o nije bio referat ni diskusija nego govor visemjeseenog tajnika i 
delegata Oblasnog NOO za Dalmaciju. Poslije toga smo Drago Gizdic i 
ja jednu noc krenuli na Koreulu gdje se takoder imala oddati Kotarska 
konferencija. U kanalu je po mjeseCini naisao talijanski borbeni camac. 
Bilo nas j e pet u nasem kaicu i nismo imali bas nikakve sanse. Bilo 
je to mo je trece iii cetvrto suocenje sa smrcu, ali sam na svoje cudenje 
u jednom momentu osjetio nesto kao neku cudnu zluradu voljkost. Nece 
me moCi muciti i nece cuti ni slova. Bili smo zbunjeni kad su se okre
nuli i posli a da nas nisu ni pokusali napasti , zbunjeni i dakako radosni. 
(0 tome je nesto pisao Drago Gizdic u svojoj knjizi.) Za vrijeme kon-
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ferencije imao sam se sastati s nekim uciteljima i nastavnicima u blizini 
Blata, kurir me doveo u odredeno vrijeme ali oni nisu dosli. Poslije sam 
doznao da nisu mogli izaCi iz mjesta. 

Opet smo na Hvaru. Spremamo se na Peljesac. I tamo se ima odr
zati konferencija i tamo se imam sastati s nekim prosvjetnim radnicima. 
Ali nismo posli. Poceo je veliki talijanskoi »rastrellamento«. Konferen
cija je odgodena. Posao sam na Brae bez Gizdica. Posjetio sam neke 
NOO-e i vodio razgovore o skolama i kulturnom radu. Devetog rujna 
nasao sam se u Bolu. Upravo smo odrzavali miting na kojemu sam i ja 
govorio. Bili smo na jednom balkonu s kojega smo govorili, kad je neko 
od drugova donio vijest da je fasistiCk:a Italija kapitulirala . Objavili 
smo to narodu. Banalno je reCi da je veselje bilo neopisivo. Pucalo se iz 
svih oruzja. Kao da smo na frontu. Klicalo, pjevalo. Bilo me je strah 
da u tom mete:liu ne zaluta koji metak i nekoga ne ubije. Jedan se dje
cak popeo na zvonik. Slavila su i zvona. Miting se nije ni zavrsio, sasli 
smo medu narod i slavili taj, kako smo tada mislili, pocetak kraja. Cula 
se cak i ••Bandiera rossa«. Po planu sam imao jos koji dan ostati na 
Bracu ; no odlucio sam smjesta putovati i hvatati vezu s Oblasnim. Na 
Hvaru me Cim sam stigao cekala direktiva da smjesta dodem u Split i da 
se javim Zanku ili Jerku Radmilovicu. U tom trenutku nisam pretpo
stavljao da ce do moga vracanja na Hvar proCi mnogi dani i da ce 
uskoro jesen. Posao sam u onome sto je bilo na meni i u ruksaku pa sam 
se na SVii.laji i Dinari formalno smrzavao sve dok me komesar Trece 
dalmatinske brigade Andro Kovacevic nije obukao i obuo. Bio sam to
liko uzbuden i zanesen da ne pamtim ni kako sam doputovao u Split. 
Cini mi se da sam isao iz Jelse s nekim trabakulom, ali u nejasnom mi 
je sjecanju ostao samo prolaz izmedu Braca i Solte. Zanko me je pri
vremeno dodijelio na rad NOO-u Splita. Bili su to dani nevidenog 
entuzijazma i poleta. Svi smo znali da to nece dugo trajati i da ce 
Nijemci prije ili kasnije uci u Split, ali smo radili kao da tu konacno i 
ostajemo. Uostalom, za nas je i tih sedamnaest dana bilo mnogo jer 
odavno nismo toliko dugo bili na jednom mjestu. U mom se sjecanju 
mnogo toga izmijesalo. !Sao sam zanosno ulicama Splita iz kojega sam 
pred cetrnaest mjeseci bio izagnan. Sastanci, slobodno odrlavani nas
tupi, savjetovanja, pniredbe, planovi, moja nekadasnja prva akciona 
uciteljska grupa koja je djelomicno jos tu, skole. Rade cak i analfabetski 
tecajevi. Govorim na manjim i vecim skupovima. Recitiram stihove. 
Pamtim i veliku priredbu u kazal!iStu, odrlanu dva, tri dana prije napus-
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tanja Splita. No naJVlSe m1 Je ostao u SJecanju susret sa Simom Vuce
ti cem. Sime je izrazio zelju da ide u partizane. ISao bi s njim i Cvito 
Fiskovic. Dogovorio sam sastanak za sutradan u predvecerje. Nisam se 
dugo mislio kamo ih uputiti. Odlucio sam ih s pismom koje sam napisao 
uputiti na Korculu Kotarskom komitetu da ih rasporedi na neko odgo
varajuce mjesto. Zato je trebalo ici u Krilo Jesenice gdje je bila veza 
preko Braca i Hvara. Pomislio sam da bi njima to prvo pjesacenje bilo 
tesko , a ne bi ni meni bilo bas lako jer bih se odmah morao vratiti u 
u Split. 2 eLio sam se koristiti nekim usputnim sredstvom, mislio sam u 
prvom redu na kamione koji su tih dana priprema za evakuaciju Splita 
bez prestanka u voznji. Posao sam u Komandu mjesta da pitam. Ali 
nisam uspio . Na kraju sam usao u jednu sobu u kojoj su sjedila tri iii 
cetiri mlada partizanski odjevena covjeka s oficirskim znacima na 
ru!kavu : za svaoki slueaj rekao sam sto trazim, jedan od njih sjedio je 
kraj prozora, ponudio se da ce nas on prebaciti. Dogovorili smo se. I pre
bacia nas je. I mene vratio u Split. Bilo je sve u redu. Sarno sto sam 
poslije nekolioko dana nakon izlaska riz Splita doznao da je bio gesta
povac te da je uhvacen i strijeljan. Ubiti nas trojicu, bilo je premalo 
za njega. 

Pred samo napustanje Splita 2anko mi je rekao da sam odreden u 
Trecu dalmatinsku brigadu, »tamo cu u Po1itodjelu biti zaduzen za kul
turno-prosvjetni i propagandm rad«. Bio sam iznenaden ali nisam to 
pokazao. Iz Splita smo posli zajedno. Ostali smo neko vrijeme iza Koz
jaka, u Ogorju Gomjem, a zatim smo jedne paklene noci preilli Svilaju. 
K<isa je pljustala, bili smo mokri do koze, gladni i umomi, pada1i smo u 
potpunom mraku i opet se dizali da ne izgubimo vezu, jer su Nijemci 
iza nas, a cetnici, kako se pretpostavljalo, oko Vrlike, ispred nas. Stigli 
smo u Dinaru do Trece dalmatinske. Obradovao sam se kad sam doznao 
da je komesar brigade Andre Kovacevic. Ne samo zato sto je Starogra
darun i moj znanac nego zato sto je kao mladi komunista izasao iz 
-·hvarske skole« u kojoj su se veoma mnogo Citala i literarna djela i 
cijenila kultura. Znao je kao i ostali i Krlezu i Cesarca i Ujeviea i Ce
sarica i eakavske stihove pa i moje. Pricao sam mu o Govorenju MikuZe 
Trudnega . Vee mi je u prvom razgovoru predlozio priredbu na kojoj 
bih i ja citao te svoje stihove. Ali se priredba nije odrzala niti sam Citao 
svoju poemu. Posta me ovako jadna u ljetnoj odjeCi i obuci na dinar
skoj naroCito nocnoj hladnoci dao obuci, poceo sam tek konzultacije i 
planiranje, ali je poslije nekoliko dana stigla poruka od Oblasnog NOO-a 
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da me traZi ZA VNOH i da se odmah prebacim u Otocac. Cekala se pri
lika za prebacivanje u Livno. Tih sam dana s Androm kad god je bio 
slobodan razgovarao najvise o kulturi. A onda sam jednoga dana krenuo 
prema Livnu gdje sam cekao vezu. Spremalo se, naime, Drugo zasje
danje ZA VNOH-a (koje je odriano od 12. do 15. oktobra u Plaskom) pa 
sam krenuo s vijeenicima pocetkom mjeseca. Dani se tu ne broje, sje
eamo se samo sudbonosnih dogadaja ili nevaznih detalja. U Livnu sam 
sreo mnoge znance, ali sam malo od toga zapambio. Medu ostalima sreo 
sam Vinka Lalica i Dusana Popoviea iz Biskupije. U grupi s kojom sam 
putovao hili su i Vicko Krstulovic, Vice Buljan i Milos 2anko. Putovali 
smo vise dana i spavali uglavnom po sjenicima. Raspolozenje je bilo 
dobro. Stvaramo drfuvu po nasem kroju. Nisam znao zasto me zovu u 
ZA VNOH. Pretpostavljao sam da 2anko to zna, ali mi nije odao »tajnu«. 
Tek u Plaskom mi je rekao da se javim Vlatlti. Babic ili Martinu Pusteku. 
U Otocac smo stigli preko Mazina. Ali vee su svi hili u Plaskom gdje 
se imalo odrfuti zasjedanje. Nas su prebacili, tako da smo istoga dana 
stiglo u Plasko. 2anko i ja posli smo u ZA VNOH. Tamo sam najprije 
naisao na Paju Gregorica s kojim sam se poznavao jos iz 1937. iz Hr
vatske naklade. Brzo sam pronasao Vlatku s kojom sam se takoder znao 
iz zadruge Filipovic i iz rukovodstva aktiva uoitelja komunista za Hr
vatsku. Njoj je bilo drago sto sam, kako je rekla, konacno stigao. Brzo 
sam konstatirao da u Prosvjetnom odjelu ZA VNOH-a i Agitpropu CK 
ima vise mojih starih znanaca i drugova nego u Oblasnom Dalmacije : 
Martin Punstek, Jurman, Slani, Joza Horvat, Sime Balen, Mladen Ive
kovic. A poznavao sam se i s Nazorom. Tako da sam dosao kao medu 
svoje, a tako su me i primili. Trazili su me navodno i ranije ali to tra
zenje nije do mene stiglo. Mislili su, naime, da preuzmem prosvjetnu 
stampu ali su poslije izmijenili plan. OdluCili su da me zaduze za kul
turno-prosvjetni rad u Dalmacijii tako da bih bio clan Prosvjetnog odjela 
ZA VNOH-a i radio na terenu Dalmacije. Rekao sam im da to moraju 
urediti s drugom 2ankom koji je u PlaSkom. Vlatka je kazala da to 
nije potrebno. Ali sam ja inzistirao jer sam znao da 2anko ne voLi da 
netko na njegovu terenu radi bez njegove suglasnosti. On je uostalom 
bio pristao da dode na sastanak u Prosvjetnli odjel i Agitprop ali je 
zatim , ne znam zasto, rekao da mogu sam, pa sam trazio od Vlatke da 
mi to dade pismeno. Ona mi je htjela dati neku vrst dekreta, a ja sam 
t raZio da pismo uputi Oblasnom NOO-u Dalmacije i tako je doslo do 
dokumenta koji je sacuvan i objavljen, a koji je Vlatka pogresno upu-
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tila >>Pokrajdnskom« mjesto ,Qblasnom«. Tih sam dana u PlaSkom bio 
i u Agitpropu CK, a sreo sam i mnoge znance medu kojima su bili An
tun Augustincic, Vjekoslav Kaleb, Buro Tiljak i drugti. Ali ovdje bih 
rekao nekoliko rijern o mom susretu s Vladimirom Nazorom. Gledao 
sam ga dok je otvarao Drugo zasjedanje ZA VNOH-a. Vee je te veceri 
izgledao veoma iscrpljen i umoran. Ujutro sam ga htio samo pozdraviti, 
ali se nisam usudio. Drugo sam mu jutro na izlazu ipak pristupio i 
pozdravio ga. Zaustavio se i posto smo se pozdravili rekao: »Drago mi je 
sto Vas vidim ovdje«. Relkao sam: ,Ja sam samo jedan od b:isuea, a 
znacenje je Vaseg pnisustva, kao &to i sami znate, neprocjenjivo«. - Htio 
sam otici, jer sam vidio da je zaista premoren, ali on je posve neoceki
vano rekao: »A jeste li konaeno zapisal<i. akcente na cakavskim pjesmama 
da ih i ja mogu mtati«. Bio sam neobicno iznenaden i zbunio sam se. On 
je zaista prije svega pjesnik kad se i u ovom trenutku sjetio cakavskih 
pjesama. Ipatk sam odgovorio: »Ntisam, ali ako preZivim rat odmah cu 
to uCiniti.« (Nazar me je poslije oslobodenja zbog akcenata uputio Ivi 
J elenovicu.) I onda novo, svakako prijatno iznenadenje: ,,J este li po
podne slobodni ?« »Slobodan sam, a da i nisam za Vas bih bio«. I tako 
me pozvao da dodem k njemu. Netko me je iz njegove pratnje upozorio, 
sto sam uostalom vd.dio i sam, da je premoren te da mogu ostati samo 
desetak najvise petnaest minuta. Pokusao sam, ali me ndje pustao. Za
poceo je razgovor o literaturi i morao sam ostati vise od pola sata. 
Neke stvari iz tog razgovora i pamtim, ali se po svom, svakako krnjem 
pamcenju ne usudujem zapisivati. 

Povratak u Dalmaciju vodio me prek•o Livna. Osim vijecnika 
ZAVNOH-a s nama je prema Livnu isla i grupa kulturnih radni.ka. Na 
povratku sam najvise bio s AugustinCicem i Kalebom. U ovom okviru 
ne bih govorio o tom, uza sve poteskoce, zanimljivom putovanju. Ob
lasni NOO Dalmaaije bio je u Livnu pa sam i ja imao ostati. Poceo sam 
razmisljati o svom novom zadatku. Nisam vidio drugog izlaza, obilazak 
terena je bio neophodan, jer se dopisima i raznim pisanim uputama ne 
moze uciruti mnogo. 2anko se ndje sloZio. Rekao je da cemo uskoro u 
Dalmaciju pa da cemo vidjeti. Tako sam se kao clan Propodjela Oblas
nog privremeno prikljucio Agitpropu Oblasnog komiteta . Usao sam, ali sa
mo formalno i u redakciju Slobodne Dalmacije. Od mnogih dogadaja koji 
uglavnom ne ulaze u ovaj okvir isprieat cu samo jedan koji otkriva 
manje poznatu stranu naseg partizanskog pozadinskog trajanja. U re
latiVillo maloj sobi u kojoj se svaku vecer hvatala posljednja emisija 
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Radio Londona radi SZobodne DaZmacije, skupljalo se mnogo ljudi tako 
da stenografi nisu mogli ni radit~ kako treha. Nagovaranje da ne do
laze u tol.Jikom broju nije uspjelo . A onda je netko dosao na ideju da 
one koji stalno dolaze namagarCi jednom laznom emisijom iz susjedne 
sohe. Cini mi se da je to hio Aljosa 2anko, al1 su u prvom planu hili 
Niko Baharovie i Jure Kastelan te jos neki clanovi Propodjela. Doznao 
sam kad je stvar vee bi.la u toku i hio sam vise manje samo >>prisutnik«. 
Pripreme su trajale dva-tri dana. Govorit ee se iz susjedne sohe. Spiker 
ee hiti Niko Babarovie, a glavni govornik Jure Kastelan. Za >>akciju« su 
od rukovodilaca znali samo Milos 2anko i Vicko Krstulovie. N e znam 
tko je autor teksta, ali je sve bilo zaista dobro sroceno, Niko Baharovic 
je najavio Radio London i poceo s emisijom. Soha je hila puna. Medu 
slusaocima bi.lo je i nekoliko poznatih ljudi, pa i komandira i komesara 
ceta i hataljona, clanova raznih komiteta. u posljednji je cas stigao 
dr J osip Smodlaka, vee predviden za clan a A VNOJ-a, a s njim dr Svetozar 
Ivkovie, hivsi podhan. Nekako su im namakli sjedalice. Radio je ohjavio 
nekoliko senzacionalnih >>~jesti« o pohjedama Engleza i Amerikanaca, 
o prodoru Crvene armije, a zatim i to da su partizani usli u Mostar. 
Rado&t u sohi. Nltko i ne sluti da iu govori Babarrovic iz susjedne sobe. 
A vrhunac tek dolazi. Spiker najavljuje >>Njegovo velicanstvo Kralja 
Petra II«. I Kastelan svecano tronutim glasom mta svoj kraljevski govor 
pazljivo srocen. U dvorani muk. Ali tek kad se odrekao prijestolja i 
ostavlo n<llrowma Jugoslavije da sami odluce o huducem uredenju, nastaje 
zamor. Svi su iznenadeni, a dr Smodlaka ustaje na noge i pateticno 
govori: >>Cutite OVO je historijski trenutak«. u taj mi je cas prisjela 
sala. Bostalo mi je jasno da smo pretjerali i da ee se Smodlaka oprav
dano uvrijediti. Uvrijedili su se jos nek,i ali je ipak sve okrenuto u 
smijeh. A sa Smodlakom je to hilo ozhiljruije. Da hude jos gorre, Smod
laka je prije toga bio u nekoj livanjskoj gostionici s Tijardovicem i jos 
nekima. Tijardovie je znao za guzvu za vrijeme vijesti pa je, ne znajuCi 
za nas »komplot«, predloZ:io da ne idu svi, a znajuci da Smodlaka voli 
ici, predloZio njega i Ivkovica s tim da se vrate i prieaju sto je hiJo. 
Neki su kasnije pricali da je Tijardovie znao i namjerno podvaJio Smod
laki, ali 'I'ijardovic je poricao, a viSe je nego vjerojatno da je to istina, 
jer tlko pozna Tijarrdovica, zna da se on takvog spektakla ne hl odrekao 
da je za nj znao. Tijardovie je poslije pricao da Smodlaka s njim 
vise nije progovorio. Al.Ji to je sitnica prema cmome sto se moglo dogo
diti nama. Uvll"ijedeni je Smodlaka rekao Vicku ili nekome drugom da 
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neee u Jajce. Bio sam vee otli8ao iz Livna kad je naisao netiko iz Vrhov
nog staba i poveo ga sa sobom. 

Oblasni je poSao u Podgoru 1 Ja s njim. Sa mnom je iSao i KaJeb . 
Augustincic je ostao u Livnu da bi krenuo u Jajce. U Podgori nismo 
ostali. Prebaaili smo se u Stari Grad. U to.j su novoj situaciji skole opet 
dosle u prvi plan. Posebne su intervencije trebale u programima gra
danskih skola. U Staoom Gradu su bili jos neki prosvjetni radniai, 
medu njima i Vjeko Cvrlje. Pmpremili smo i neke »Upute« za skole s 
kojima se sloZio i Jerko RadmiJovic kroji je bio zac.luzen za prosvjetu u 
Oblasnom NOO-u, ali ih Zanko nije st1gao pregledati pa ih nismo 
mogli poslati na teren. ObiSao sam mnoge skole, razgovarao o kulturnim 
grupama, posebno o programima. Bilo je mnogo sastanaka, odlazak•a na 
teren, tak10 da na pisanje nisam ni pomisljao. U tom malo euforicnom, 
malo reaListickom raspolozenju nisam stigao, a nisam imao pravo na 
gdje, vee je bila jesen i vani se nije m-oglo. U kuCi Bianchini srtalno 
se zasjedalo. Zbjegovi su stizali iz Maka['Skog primorja i sa drugcih 
strana. Sve je bil-o u polm-etu. A bio sam i na Bracu. U Nereziscu, odrlao 
sam konferenciju s brackim uCiteljima i nastavnicima. DosN su i uai.telji 
iz zbjega kojti su bili Im-enul:i sa svojim uOenicima. Vrativsi se sa Braea 
s novim tiskustvima, ne :.?JaboravljajuCi zaduzenje Prosvjetnog odjela 
ZA VNOH-a pokusa-o sam nagovoriti Radmilovica i Zanka da pokusaju 
pozvati, ako ne iz svakog kiota~ra o 0010 bar iz svakog oklruga po dva 
td pi'Iosvjetna radnika. Zanlm iz ra2lllih I'lazloga to nije prihvacao, a 
kad mi je i Nilrola Sekulic Bunko rekao da bi to tesko islo, rezignirao 
sam. Bio sam spu1lain, nisam mogao uCiniti nista! 

Prela.zak u Hvar donio nam je neke novine. Moglo se ne&tlo pok<re
nubi, naravn-o pod pretpostavk-om da cem.o u njemu ostati bar mjesec 
dana. Prva naSa kulturna akcija bila je uredenje zapustenog a od talii
janskih fasista ostecen'Og starog hvarskog teatra. Kazaliste je uredenro 
dobrovoljnim radom Hva~rana posebno omladiime. Otvorili smo ga 28. 
XI 1943. uoCi Drugog zasjedanja AVNOJ-a. Svoj govor koji je i objav
ljen napisao sam to jutrro. Bila je to cista improvizacija pa zatro u njemu 
ima i nekoliko knjiZevno historijskih nepreciznosti koje sam os.tavio ne 
zeleCi mijenjati izvorni tekst ilmji bas ltakav kakav jest otkri<va atmosferu 
u kojoj je odrzan a ima i dokumentarnu vrijednost, narocito u odnosu 
na kulturu (,..KultuTa je nas mocni saveznik . . . narodna je prosvjeta 
dio borbe za oslobodenje«.). No ovdje se necu pozivati na taj govor po-
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novljen smoe, poslije 39 godd.na. Jedino bih dodao da je poema Teatar 
farski nastbaJ.a spontano k>ao zavrsetak. 

Nakon dolaska u Hvar poceli smo i s pripremama za Konferenciju 
kulturnih radnika. Zanko je, naime, prihvatio tu nasu zamisao i povjerio 
organizaaiju KasteLanu i menli.. Odreden je vee i datum. Napravili smo 
spisak i posl<a1i poztve svima za koje smo pretpostavljali da mogu doC:i. 
Ali ipak svi nisu mogli doci. Konferencija je odrzana 18. i 19. prosinca 
1943. Na otVIorenju je bilo 40 kulturnih mdnika i nekoliko pozvanih g,o
stiju. Knji:levnika je bilo 11 (od kojih su damas sedmorica clanov1i Jugo
slavenske akademije znanosti i umjetnosti), likovnih umjetnika, a isto 
toliko arhitekata. Od muzicara Ha·tze, Tijardowe, Burie itd. Proglas je 
vee bWo [pripremljen. Prvu je varijantu nap:i.sao Cvito Fiskovie, zatim 
smo nJa njemu radili ~astelan i ja te na klraju jos nesto Zanko. Refera
tlima nismo poklanjali tol.!iko paznje koliko je mozda trebalo. Smatrali 
smo da kon£erencija rima manifestaciono akcionu svrhu a nismo imali 
nikakvrih ' teoretsko-estetsk.ih raanbicija. Konferenciju je otvol100 Josiip Hat
ze, a pozdravio Vicko Krstulovie u ime Oblasnog komiteta. Na otvara
nju je govorio i Marin Studin. Referat je o ulozi knjizevnosti i umjetno
sti u NOB-u odrZalo Kastelan. U diskusiji je go\~orio od knjii.Zevnika Ka
leb, a goVIO'rio sam i ja. Ostalih se ne sjeeam. Moj je govor bm kratak. 
Posao sam od vaznostli kulturmih priredaba i siromastva poetskog i 
scenskog repertoara. Htio sam pokrenuti dvije stvari. Znao sam, naime, 
da se malo pise i da nase isforsilrane agitke nemaju dovoljno efekta. 
Govorio sam uopee.no bez velike razonance. Ni moj direktni priijedlog 
da se u Oblasnoj tehnici umnozi jedan izbor stihova koji bi toj svrsi 
mogli odgovaii"ati od Kranjceviea do JeliCJ.Ca.* nije bWo ni ovdje zaparZen. 
Poslije me Sibe MiliCie upitao zasto nisam spomenuo Krlezu. U&nilo 
mi se da u tom pitanju ima i neke zluradosti. Rekalo sam: »Svi su 
mladi krlezijanci s nasega atoka otiSli i ko zna koliko ih je jos zivih«. 
Ipak, na kon£erenoiji je bilo i planova i mnogo dobrih namjera. Formi
rane su sekcije. Ali smo vee mali da na Hvaru neeemo ostati dugo. 
No nismo ni slutili kamo ee nas val oluje ponrijeti. 

Iskoristio sam jedan sastanak u JelSii da svratim nacas u Vrisnik 
U Hva~ru sam doznao da je Oblasni komitet zakljucio da podem sa zbje
gom u kojem eu onganizkati kulturno-prosvjetni i propagandni rad. To 

• Taj prijedlog ni ranije 2anko nije prihvatio. 
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me se tesko dojmilo. Posao sam u Komitet. Vicka nisam nasao. Uvje
ravao sam ih kako sam znao. Ali oni su ponavljali da taj r&d ne b'ih 
smio potcjenjivati, a osim toga da se •radi samo o privremenom organ.i
zacionom poslu. Ni to "sto sam im dokazivao da u zbjeg idu samo starci 
i djeca, bolesni i ranjeni nije pomoglo. Morao sam se pokoriti, ali sam 
traZio pismeni dokument. Dobio sam ga od Oblasnog NOO-a Dalmacije 
(sada je u Muzeju revolucije u Zagrebu). Tada jos n'isam ni slutio da 
ce zbjeg i6i dalje od ItaJije. Mislio sam, ostat cu dokle bude neophodno, 
a onda se vratiti. Uvjerio sam se veoma brzo da sam tu zarl.sta potreban 
i prionuo na rad. Neprestano u starom rasklimanom d?ipu po sijecanj
skoj hladnoCi i vlazi, Monopoli, Bari, Tutura1110, Santa Maria d.L Leuca, 
Salilta Cesa~rea, Santa Maria di Bagno, TacantJo. Sastanci, odbori, mitinzi. 
Planovi. A onda smo doznali za Afriku. Prva mala grupa je vee krenula. 
Novi nem:i!r u narodu i u meni. Smatrao sam da grijese sto me 8alju 
u zbjeg, da to po.LisliCk.i nije dobro. Ja sam stari komunista iz jedne od 
najpoznatijih komunistiCkih obitelji na Hvaru. Mlad sam i zdrav. Sastao 
sam se sa Zankom. Ne sjeeam se vise je l!i to bilo u MonopoUju ili u 
Bani.ju. Bilo je i dosta ostrih medu nama. Ali nije nista pomoglo. Kad 
sa,m kaSilllije razmisljao o tome, pomisLi.o sam da on pretpostavlja da 
znam za direktivu V.rhovnog staba u kojoj je receno da istaknut~ji knji
zeVInici i umjetnici treba da ostanu u Italiji pa da se ja bunim na toj 
liniji. Ali ja tada nisam imao ni pojma o tomu. Naravno, danas je 
smijesno da je Hatzea, Kaleba, Ma.rli.nrkoviea, Vucetiea poslao u Afriku 
a neke mnogo beznaeajnije ostavio u Italiji, alri to je pitanje njegova 
kriterija i njeg,ove savjesti i ja se u to ne b'i.h dirao da sam i znao. 
Uostalom, nisam se borio da ostanem u Italijli nego da se w-atim u 
zemlju. Zanko mi je na kraju rekao da je u Komli.il.etu zakljuceno da 
ostanem dok bude potrebno, pa da se onda vratim. Zato neeu ni uci 
u COZ nego cu biti sekretar Kulturno-prosvjetnog i propagandnog 
odjela. Znao sam da ni to ne valja jer cu ostati u zraku, kao nekakvi 
>>i.nokosni« rukovodilac, alii . . . >>tko ce cijeloj Kini odrubiti glavu« ... 
pomislio sam i usutio. Prebaceni smo u Taranto i tu u nemogucim 
uslovima cekali ukrcanje. Bilo je tako da smo svaki dan morali oddati 
dva kratka pactijska sastanka, s nogu naravno, na otvorenom i po jedan 
sastanak odbornika iz domovine. No ovdje je rijec o kultumo-prosvje
tnom mdu u El Shattu. 

Kad sam u velj•aci stigao u El Shatt, 8a1Jori su bili postavljeni. Palllla 
Zon je vee Jrua izdala dva, tri broja lista. Najprije sam preuzeo i pro-
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s1no list, a onda sam formirao odjel. Ali ne bih govorio o vee poznatom, 
na programu imamo i poseba:n referat o El Shattu pa bi to bilo suvisno. 
N a.pomenuo bih samo da smo osnovne skole, a zatim i n:i:Ze girn:nazije i 
tecaj za pomoene u&telje organlizirali brzo. Brzo su formi~rani i pjevacki 
zborovi. Hatze, Burie, zatim i Martinis i Banfichi ucinili su zaista mnogo. 
Miltinzli. s priredbama, na•rodno sveuCiliSte sve je to o·rga.nmran.o prora
dilo. U to sam vrijeme radio maksimalno. List, odjel, sasta:nci, mitinzi, 
predava:nja na uCiteljskom tecaju, obilasci logora i rajona, pismene upute 
o IPropaga:ndnom radu. Pisao sam malo. Ne8to stihova i jedan kra.tki 
feljtonski tekst koji je poslije objavljen u Splitu. Bio sam trajno pospa.n. 
Po danu nisam mogao spa.vati od vrucine, a morao sam se ujutro dizati 
vrlo ra.no zbog zakljucenja lista. Sreeom je tehnika dobro funkcioniaala. 
Uvece~r sarrn mogao spa.vati tek poslli.je ponoCi... Sasta:nci su hili i 
uvecer, ali sam bio u satoru s Kalebom, Simom Vucetieem, Rankom Ma
rin!ooViiCeiil i Veljkom Skovrljem kojemu sam postepeno predavao pro
svjetu. Taj nas sator je navecer postajao jos jednim sredistem elsat
skog kulturnog zivota. !mali smo i »teatar« koji je obicno poCinjao oko 
ponoci. Glavni akteri bili su Kaleb i Marinkovie. Oni su svaki put iz:nova 
improvizirali i tekst i reZiju dijaloga i:zJIIledu ruskog vojnika koji je 
stigao na Vis i Visa:nina. Kaleb je znao ne8to ruski, ali je pretpostavka 
bila da i Rus zna nesto hrvatski. Ta je komedii.ja dell'arte igrana svak:i 
put iznova ,..a sogettO<< imala je svoje padove, ali ii. svoje nadahnute 
trenutlke i prava je steta sto se od toga nrista nije sacuvalo. Svoj je show 
ponekad d.zvodio i Sime Vucetie. A vodili su se i veoma ozbiljni razgo
vori o svemu i svacemu, najvise o knjizevnosti i teatru taka da je uvijek 
bilo za.nimljivo. Poslije su dolazili i drugi !judi, najcesee oni iz COZ-a 
i oko njega. Pa ipak nesto bih drugo ovom prilik·om zelliio zapisati. Bilo 
nas je u El Shattu oko 27.000. Cttav mali grad. Docekala nas je ostra, 
veoma astra borba s americkim i engleskfun oficirima za . autonomiju 
zbjega. Oni su tu na.Su autxmomi.ju, to na.Se samoupi1a1Vlja.nje htjeli slo
miti pod svaku aijenu, COZ ~ ostale logo.rske i rajonske odbore razvlastiti 
i svesti na beznacajnu reprezentaoi.ju. TII'ebalo je mnogo raditi da bi 
se taj pokusaj osujetto. N~jjace im je oruzje bila odjeea i obuea. Nisu 
je htjeli dijeliti preko odbora nego direktno dajuCi je pojedincima. 
A mnogima je bila uistilnru neophodna, i to mtno. Ljudi su se vee dugo 
vukli po zbjegovima i skloni.Slfuna i izgledali jadno. Mi nismo imali ni
kakve dnlge moCi nego uvjeniti ljude da cekaju i da niSta ne primaj u 
dirrektno od sawezmicke loomande. Ipak je taj prvi mali »rat« za priznava-
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nje naS.ih odbora uspJesno zaV'I"Sen. Ali su dosle druge jos vece nevolje. 
Zapuhao je pusbinjskri. gibli, prailina je ulazila do pod kozu. Poceo je 
pomor djece i staraca. LijeOnici su, Feldman, Vislrovli.C i dr. tu nemoeni. 
A u takvoj situaciji dolaze agitatori iz k!raljevskih logo-ra na Medite
ranu i potpuno slobodno djeluju, sprijeciti ih se ne moze nikako, ag;ilti.
raju za prelaz u te logore. Obe6avaju. Prijete onima koji ostanu. No za 
te prijetnje je lako, vee smo u 1944, ali obeeanja. A u El Shattu se 
umire. SVJakioga dana. Naile jedino oru2je je rijec. I idemo od ilatora do 
satora i govorimo, vise nas, govorimo. I ne uzalud. Otislo je manje od 
1 posto ljudi, veoinom oni kojli. ne bi blili ni dosli da im nije >>preporuce
DO<< da idu u zbjeg. No pro5ao je i taj nesretni gibli, a i parnor se sma
njio, djeca i staJI'ci su se nekako prilagodil!i elSatskoj klimi, a kraljevski 
su se emisari pomfurili s porazom. 

I tako smo krenuli u nove poslove de:fiini,rajuCi postepeno zivot u 
El Shattu. A El Shatt je ~ me bio i ostao eudo. Nikaikve prisiJe nije 
bilo, I'llije je nl moglo biti. Ali ona nije bli.la ni potrebna. Svi su radili 
koLiko su mogli. Ni izgreda nikakvih nije bilo. No ovdje nas posebno 
zanima grupa knjizev:nika. Svi su rachli, Feldman kao lijecni'k drugog 
logora, a ostali su bill angazirani organizacionim i drugim kulturno-pro
pagandnim zadacima. Pi.salo se malo. Kad se stanje vee >>normaliz:iralo << 
pokusal!i smo nesto pokrenuti, ali nam Illije uspjelo. Nasi su zborovi 
Hatzeov, a zatim i BUJricev poceli izlaziti iz El Shatta. Gostoval:i su u 
Suezu i drugim gamnizonima i stigli do Kaira. Neki pripadlllioi fran
cuskog · pokreta otpora doznali su za nas i stu pili s nama u vezu. U 
cazgovoru su nam ponudiili financiranj e easopisa koji bi se njihovian 
stairanjem tiskao u Kairu. Bili smo odu5evljen.i. Htjeh smo odmah po
ceti, KraJeb je tada napiSaJO prvu partizansku novelu, i Feldman je cak 
pisao neke stihove. Ja sam vee ne5to ilmao, a trebalo je da se stampa i 
Govorenje Mikule Trudnega. Sime je takoder imao nekol:iiko pjesama. 
Osim toga u El Shattu je bilo manje poznatin pisaca koji ne bi mogli 
nositi oaoopis, ali bi mogli suradivali. A onda hladan tus. Mato Jaksie 
koji je u Kaku bio opunomoeenik Vrhovnog staba nije htio ni cuti 
~ to smatrajuCi da hismo se mi mogli sukobiti s linijom sbo je naravno 
bilo bez osnove, ali smo se na nasu veliku zaJost morali pokoriti. Steta 
je za knjizevnost NOB-a s danailnjeg glediSta zaista velika. 

Bilo je vee ljeto. Ocekivao sam vijest o povrClltku. Ali nista. Pa 
ipak: ZAVNOH me je traZio i tako je preko Mata Jaksiea dbsla poruka 
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da se moram vrart;iti. Ali kako? Stigao je vee i oktobar kad su me 
pozval!i u Kairo. Nisam bio sam. Sa mnom su bili Zoran Paleok i 
Dusan Arneri. Oni su bill izabrani na neke funkcije pa su se i oni 
morali vrat.Lti. U Kairu smo ostali nekoliko dana cekajuCi mjesta u 
avronu. Bio je vee jedanaesti mjesec kada smo krenuli p['eko Bengazija 
i Malte u Bad. Poslije nekoliko dana prebacili smo se u Split koji je 
bio upravo osloboden. Poi§ao sam u Oblasni k;omitet da bih uhvatio vezu 
sa ZA VNOH-<>m i. tamo sam nasao bratu Juru i s njim se zaustaviv. 
I dok sap1 s Jurom razgovacao, naisla je Anka Berus. Kratak je razgo
vor zavr5io s tim da cu ja, na njezinu odgovomost, ostati u Splitu kao 
urednik Slobodne Dalmacije, a ako ZA VNOH p0novo urgira, da cu 
tek onda poCi. I po partizanski mi odmah daJa da napisem uvodnik za 
sukaiinji broj i to ni&ta manje nego o nabijanju ci.jena i skrivanju robe 
nekih 1lrgovaca u tek oslobodenom Splitu. Napisati i kad zavrsim do
nijeti joj da vidi. Htiv sam dati prepisati, ali nije vise bilo HpkaCice pa 
sam donio u rukopisu. Procitala je i rekla: : >>Dobro, sad pretipkaj i nosi 
dolje u stamparijuu. - Ali ja ne pisem na masinu a daktilografkinje 
vise nema .... Kakav si mi ti knji.Zevnik kad nri pisati na masinu ne znas. 
Daj da ja to o1Jipkam. Ti Ceil mi driktirrati«. Prepisala je i odnio sam u 
stampariju. I tako je pocelo. Iako sam kao glavni urednik morao voditi 
brigu o cjelini, posebno sam se brinuo za kulturnu rubriku. Osim toga 
brzo sam se ukljuCio u kuliurni Zi.vot gra,da. U prosvjetu se tada nisam 
mijesao iako sam formalno i dalje bio clan Prosvjetnog odjela ZA VNOH-a, 
Jerr vise nrilsam roo u toku. U Splitu je u to vrijeme biilo mnogo raz
nih sastanatka i priredaba, u mnogima sam i ja sudjelovao, ali bih morao 
prolistati ondasnju Slobodnv, Dalmaciju da bih se nekih stvari prisjetio. 
Kad je ZA VNOH stigao u Sibenik, Ivo Frol koji je u to vrijeme ruko
vodio Prosvjetnim odjelom brzo Je doznao da sam ja u Splitu i preko 
Paje Gregoriea trazio da me upute u Sibenik. 

Na kraju sam jednoga daJna po odobrenju Anke Berus nekim dzipom 
ipak krrenuc u Sibenik. Datum ne pamtim, ali je to bilo bas onoga dOJna 
kaci je u Sibeniku bila otvorena izlozba umjetnika partizana. Kao stari 
>>Sibencanin« isao sam najprije na Poljanu pa da se dalje orijentiram i 
potra2im Prosvjetni odjel. Na Poljani sam sreo Nikolu Pavica. S njim 
Je bio Vanja Radaus s kojim se do tada Illisam poznavao. Ali on je znoo 
za mene kao i ja za njega i odmah me zgrabio da mu idem ot vorita iz
lozbu. PokuSa.o sam se na ra.Zile naCine toga oslobodi.ti, jer to nije bilo 
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moj e podrucje, a osim toga pun prasme i umoran nisam imao nikakve 
inspilracije ni ideje. N aprosto, nisam znao suo bih govorio. Ali murao sam 
na kraju vozaca s mojim stvarima poslati u Prosvjetni odjel i s Radau
sem pogledati izlozbu. Putem je Radaus nesto govorio, a ja sam samo mi
slio sto cu reci. Zbog toga ni izlozbu nisam vidio kako valja. Nesta sam i 
govoriv, rekli su da je bilo dobro, ali ne znam je li to bilo iz pristoj
nosti ili je odista bilo dobro. Evo, tako sam i u Sibeniku odmah upao u 
vrtlog zbivanja. Opet po dvjema linijama. Oba Ive, Frol i Tosic, obasuli 
su me problemom skolstva. Stojimo pred jednim jos gotovo nesagledivim 
pocetkom kad treba g.raditi sve iz iemelja. Stojimo nad zgarriStem bez 
mnogo skola, bez uCila, bez dovoljno kadrova, bez pravih programa, bez 
upotrebljivih knjiga. Zato su meni dali odsjek za stampu, ali me Tosic 
angazirao i u radu oko obnove osnovnih skola, a i treci Ivo Vrancic, 
nije me zaboravljao kad se radilo o srednjim skolama. Frol me jos za
duZio da <uredujem Narodnu prosvjetu G<>vorio sam da mi to ne leZJi, a 
i da se maram, kao sto je i, sam znao, i on je bio knjizevnik, angazkati 
i u kulturi, posebno u knjizeVi11osti. Ali njegov argument · da se drug 
Balkaric vee s tim slvZio, prevladao je. 

Vee je prvih dana nakon mog dolaska u Sibenik odrzan sastanak 
knjizevnika koji su bili u Sibeniku i tu se opel mastalo i plaruralo. 
Spremale su se i dvije vece akcije u kojima sam se i ja morao anga-
7.irati. Casopis! N e znam tko je prvi dosao na tu ideju, ali smo svi 
jednodusno prihYaJtili. Predviden sam i ja u redakciju. To nisam mogao 
odbiti. A nisam ni htio. Jer biti suurednikom easopisa zaista sam zeliio . 
Govorim o knjizevnom easopL<>u. Narodna prosvjeta koju sam ured:ivao 
ne zato sto sam zelio nego zato sio su me odredili, ocjenjujuci da to 
mogu, ne81Jo je posve drugo. Drugi moj velikli zadatak u vezi · je s osni
vanjem llniicijativnog odbara za obnavljanje Drustva klnjizevnika. Mada 
sam branio miSljenje da je na8e novo drustvo bolje osnovati u oslobode
mom Zagrebu, nisam mogao poreci da su neke pripreme potrebne. I dobio 
sam najteZi i najodgovornijli posao: pri,premiti referat za osnivacku skup
stinu. Ta je ideja pala jedne veceri kod Nazora kojli nas je bio pozvao 
k sebi i opet nisam mogao odbiti, iako sam imao veliki respekt prema 
tom zadatku bojeCi se da ga necu moCi uspjesno izvrs!Lti. Kulturni je 
zivot tih dana u Sibeniku bio taka intenziv.an da su eak i knjiieVI!le 
veceri u k·azalistu i druge priredbe pale u drug,i plan. Putovao sam dva 
puta i u Split. Jednom na osnivanje vlade NR Hrvatske a drugti put nn. 
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docek broda koji je vozio povratnike iz El Shatta. No sve je ta teklo 
brzo. Svrsetak rata je b.uo na vidiku. Uspjeli smo izdati jedan broj 
Knjizevnika i s}oziti se o nekiim pretrx>stavkama za osnivanje Drustva 
knjizevnli.ka. A onda je stigao i taj dugo ocekivani dan Oslobodenja. Ra
dost i tuga. Misao na povorke oni.h koj;i ga nisu docekali. Povretak u 
Zagreb koji sam u teskim oko1nostima napustilo 23. lipnja 1941. Ruko
vodilac sam odjela za stampu u prosvjeti, clan inicijativnog odbo.ra za 
obnavljanje Drustva a onda urednik unutrasnjo-politicke rubrike Nap1·i
jeda. PiSem uvodnike pred izbore za konstituantu. I opet za kratko. Pri
mam dumo.st sekiretara Skolske komisije CKKPH-a i onda godinu dana, 
bez svoje zelje, postajem clanom Agitpropa CK. PiSem i govorim uglav
nom po potrebi. Na prosl~vama i na sastanoima, na priredbama i pre
davanjliima. Sje1Ji,o sam se tih dan•a jednoga sastanka sa sekretarom 
Okruznog komiteta :z;a srednjodalmatinsko otocje Benkom Matulli.cem 1--..oji 
me krajem ljeta 1943. bio pozv<ao na jedan kraci razgovor. Upitao me 
cime se zelim baviti poslije os1obodenja, kulturnim ili politiakim redom? 
Zacudilo me to njegovo pitanje. Bi<O sam u droslovnom smlislu za.tecen. 
Nikada n.i.sam o tome razmisljao. Rekao sam: »Dok traje rat rx>tpuno 
sam na m~polaganju, a poslije rata, a.lm ostanem Ziv i budem mogao 
birati, izabrat cu kulturu«. »U redu«, rekao je, ••mislili smo te predloziti 
za tajnika Okruznog NOO-a i kooptirati u Okruzni komitet, ali bolje da 
uzmemo nekoga tko zeli ostati u politici~~. Tako je i bilo. Izabmli su 
Stipu Splivala. U 1946. i 1947. cesto sam se sjecao ovog razgovora s 
Benkom i postalo mi. je jasno da ·rat u tom pogledu za me jos nije 
zavrsio. Pisao sam i. to ne malo. Ald. vecina toga nije hila IX> mom 
izboru !i moj,im zeljama. Jer sam pisao IX> potrebi. Knjizevnost p1·ed novim 
zadacima, Svetozar Markovic, Njegos i Hrvati, Za idejnost u nasoj knji
zevnosti, 0 nekim negativnim pojavama u nasoj knji.zevnosti, Uvod u 
diskusiju o naSim casopisima, 0 diskusiji i kritici na radnim sastancim(< 
knjizevnika, Zadaci mladih pisaca u knjizevnosti danasnjice, V. G. Bje
linski. Sve su to na ovaj :ili onaj naCin bile narucene teme. Od te'kstova 
objavljenih u knjim Pisci i problemi potpuno sam sam izabrao samo dvije 
teme: Marko Marulic i na.Sa knjizevna historija ·i Problem regionalizma 
u hrvatskoj knjiievnosti. Zatim sam se sv<ojom vlastitom voljom i L'1i
djaitiivom a.nga2ri!rao u borbi protiv rezoluci.je Inforrnbiroa i na toj linlitii 
napisao nekoliko tekstova. A radio sam i u Drustvu i Savezu knjizevruka , 
u Matici hrvatskoj , u Komitetu za kulturu FNRJ i na drugim duzno
stmla. Ne govorim to zbog sebe nego zato sto je tako odista bilo i. sto 
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sam bio uvjeren da u tim prilikama drugaCi.je nije moglo ni birt; i. Bio 
sam, drakle i kulturni rad.nli!k, a samo ponekad i pjesnik i to je partizan
stvo za mene t rajalo sve do 1949. No ni u tom v:remenu nisam zaiborav
ljao da sam kulturni radnik i da bih zelio biti i pjesnik. 
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